
Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA

2014

7. volební období

Z Á P I S

z 6. schůze

Stálé komise pro rodinu, rovné příležitosti a národnostní menšiny,
která se konala  dne 13. června  2014

od 8:00 hod v místrnosti 56/přízemí, Sněmovní 4
___________________________________________________________________

Dnešní  6.  schůzi  zahájila  předsedkyně  Stálé  komise  paní  Radka  Maxová,

uvítala přítomné poslance a  přečetla omluvi z dnešního jednání:

Přítomni: posl. J. Bartošek, J. Hnyková, H. Langšádlová, Z. Soukup,  G. Pecková;

D. Váhalová a  R. Maxová

Omluveni: posl. J. Pastuchová

Pro dnešní 6. schůzi byla stanovena ověřovatelkou poslankyně Dana Váhalová.

Dále  přečetla  přítomným  poslancům  návrh  programu  6.  schůze,  který  byl

rozeslán v předstihu emailem a rozdán na lavice: 

Program 6. schůze 

1. Zahájení schůze

2. Schválení návrhu pořadu

3. Informace  ministra  kultury  k  žádosti  náboženské  organizace  Ústředí

muslimských obcí o přiznání oprávnění k výkonu zvláštních práv podle §11

Zákona č. 3/2002 Sb.,  o církvích a náboženských společnostech (registrace

II. Stupně)



Bod 2. Schválení návrhu pořadu

Po přečtení programu otevřela rozpravu k návrhu programu. K programu nikdo

nevyslovil  připomínky,  tak  předsedkyně  zahájila hlasování  o  Usnesení  č.  13,  o

programu. Konstatovala, že z 15 členů Stálé komise je přítomno 8 členů a tudíž Komise

je schopna se usnášet. 

1. hlasování  -  7, 0, 0 (všichni pro) 

Program byl schválen, tak ukončila bod.

Bod 3. Informace  ministra  kultury  k  žádosti  náboženské

organizace  Ústředí  muslimských  obcí  o  přiznání  oprávnění  k

výkonu zvláštních práv podle §11  Zákona č. 3/2002 Sb.,  o církvích

a náboženských společnostech (registrace II. Stupně)

Předsedkyně  Radka  Maxová  zahájila  bod   s  tím,  že  přivítala  zástupce

ministerstva  kultury  paní  nám.  Ministra  kultury  paní  JUDr.  Kateřinu  Kalistovou  a

zástupce ministra pro lidská práva a národnosti paní ředitelku sekce lidksá práva JUDr.

Štěpánkovou. Následně vyzvala zpravodajku k dnešnímu bodu paní  poslankyni Janu

Hnykovou aby se ujala slova.

Posl. J. Hnyková – jako iniciátorka zařazení tohoto bodu na program schůze Stálé

komise odůvodnila svolání schůze k tomuto problému. Záplava emailů s informací,

že Ústředí muslimských obcí bude tohoto roku žádat Ministerstvo kultury o udělení

registrace II. stupně, což by tuto islámskou organizaci postavilo naroveň tradičním

církvím v ČR. 

Nám. K.  Kalistová -   na úvod uvedla,  že  žádost  o  přiznání  zvláštních  práv pro

Ústředí muslimských obcí nebyla na Ministerstvo kultury podána, ani  není vedeno

žádné  jiné  řízení,  které  by  se  nějak  týkalo  Ústředí  muslimských  obcí  či  obecně

islámu.
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V březnu  tohoto  roku  však  byl  v MF  Dnes  uveřejněn  článek,  ve  kterém

předseda  Ústředí  muslimských  obcí  uvedl,  že  zvažují,  zda  požádají  o  přiznání

zvláštních  práv.  Následně  byla  k tomuto  tématu  protiislámskými  skupinami  jako

„Islám v ČR nechceme“,  Czech  Defence  League  a  skupinou  okolo  internetových

stránek White media rozvinuta organizovaná kampaň. Tuto kampaň označují názvem

Naqba 2014 (naqba - arab. katastrofa) a směřuje právě proti přiznání zvláštních práv

Ústředí muslimských obcí.

 Na internetu se rovněž rozeběhla petiční akce proti plné registraci  Ústředí

muslimských  obcí.  Tyto  aktivity  pracují  s nepravdivými  a  záměrně  zkreslenými

informacemi, např. že muslimům může být přiznáno právo na financování ze státního

rozpočtu,  že  po  přiznání  zvláštních  práv  bude  legální  mnohoženství  nebo  že  si

muslimové v současné době nemohou založit  soukromou školu. Zvláštní právo na

financování ze státního rozpočtu přitom bylo zrušeno k 1. 1. 2013, a to zákonem o

majetkovém  vyrovnání  s církvemi  a  náboženskými  společnostmi.  Školský  zákon

umožňuje  zakládat  soukromé  školy  všem  právnickým  a  fyzickým  osobám,

v současné době proto existuje i soukromá islámská škola v Praze. Český právní řád

mnohoženství neumožňuje, takové sňatky by tudíž nebyly možné. V rámci kampaně

jsou  na  facebookových  stránkách  uveřejňovány  texty  dopisů  spolu  s kontakty  na

poslance a senátory a výzvou k hromadnému zasílání.

Nejen Ministerstvo kultury, ale i poslanci a senátoři,  jsou tak bombardováni

výzvami, aby Ústředí muslimských obcí nebyla přiznána zvláštní práva.   Případné

odpovědi  jsou  na  stránkách  protiislámských  skupin  uveřejňovány  a  samozřejmě

patřičně  okomentovány.   Aktivity  těchto  skupin  jdou  až  tak  daleko,  že  uveřejňují

emailové  komunikace  lidskoprávních  aktivistů  či  politiků  (včetně  např.  Vladimíra

Špidly a Michaely Marksové Tominové) získané hackerskými útoky nebo organizují

výcvikové  tábory.  V poslední  době  se  pochlubily  tím,  že  předem  polily  prasečí

močůvkou místo na Letné, kde měla proběhnout muslimská modlitba. Významným

ideologem těchto skupin je pan Lukáš Lhoťan, který byl v minulosti aktivním členem

Muslimské obce v Brně, ale po rozepřích s jejím vedením z muslimské obce odešel a

později konvertoval ke křesťanství. O té doby patří k nejvýraznějším kritikům islámu

v ČR, existuje však podezření, že jednou z jeho motivací je  odveta  představitelům

Ústředí muslimských obcí za osobní spory v minulosti.

Cílem  kampaně  je  udržovat  otázku  Islámu  stále  v popředí  médií,  vytvářet

dojem,  že  přiznání  zvláštních  práva  muslimům  je  takřka  za  dveřmi,  a  tak  jitřit
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veřejnost,  ačkoliv  proto  nejsou  reálné  důvody. Jak  jsem  již  uvedla  na  začátku,

v současné době není podána žádná žádost o přiznání zvláštních práv pro Ústředí

muslimských obcí.

Zákon  o  církvích  a  náboženských  společnostech  zná  celkem 5  zvláštních

práv, a to vyučování náboženství  na státních školách, výkon duchovenské služby

v armádě  a  věznicích,  konání  církevních  sňatků,  zřizování  církevních  škol  a

zachovávání zpovědního tajemství. 

Podmínky pro přiznání oprávnění k výkonu zvláštních práv jsou takové:

Církev a náboženská společnost musí být 

a) registrována podle tohoto zákona nepřetržitě ke dni podání návrhu nejméně 10 let,

- tuto podmínku Ústředí muslimských obcí splní 17. září 2014. 

 b) zveřejňovala každoročně 10 let před podáním tohoto návrhu výroční zprávy o

činnosti za kalendářní rok,

- Ústředí muslimských obcí dosud výroční zprávy o své činnosti nezveřejňovalo.

 c) plní řádně závazky vůči státu a třetím osobám,

 d) je bezúhonná.

Součástí  návrhu  dále  musí  být  podpisové archy  s  podpisy  tolika  zletilých

občanů České republiky nebo cizinců s trvalým pobytem v České republice hlásících

se  k  této  náboženské  společnosti,  kolik  činí  nejméně  1  promile  obyvatel  České

republiky podle posledního sčítání lidu. To je dnes 10 437 podpisů. (Při sčítání lidu

v roce 2011 se přitom k  islámu přihlásilo  3 358 osob.)

Vzhledem k výše uvedeným  podmínkám v nejbližší době nepovažujeme za

reálné, že by byla žádost o přiznání zvláštních práv podána. Na druhé straně platí,

že pokud by taková žádost přišla, Ministerstvo kultury musí postupovat striktně podle 

zákona bez ohledu na různé nátlakové akce.  Tvrdí-li  někdo,  že  muslimové v ČR

porušují zákony a páchají trestné činy, je třeba se primárně obrátit na orgány činné

v trestním řízení, nikoli na Ministerstvo kultury či poslance a senátory.  

Přiznání zvláštních práv je nárokové. Pokud jsou všechny zákonem stanovené

předpoklady registrovanou církví a náboženskou společností  splněny, ministerstvo

musí oprávnění k výkonu zvláštních práv přiznat. Není zde žádný prostor pro správní

uvážení. 
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Co se se týče obav z udělení výjimky, takovou možnost zákon o církvích a

náboženských společnosti sice připouštěl, ale pouze do roku 2007. Nyní již splnění

některé zákonem stanovené podmínky prominout nelze.

Řed. Štěpánková – uvedla, že ministr pro lidská práva nemá v gesci řešení přiznání,

to se týká zákona zákona o církvích a tímto jednotlivým případem se úřad nezabýval

ani zabývat nemůže neboť tento podle zákona toto patří  do kompetence MK ČR.

Nicméně jako ministr pro lidská práva má v gesci otázku lidských práv a dodržování

listiny základnáích práv a svobod,  kde podle  §  15 Listiny se zaručuje každému

svoboda myšlení a vyznání a následně v §16 má právo každý projevovat své myšlení

a  víru.  Jednotlivé podmínky musí být splněny a by toto právo bylo nárokováno.

Zákon platí pro všechny bez rozdílu a tudíž, pokud by došlo ke splnění podmínek,

které tu byli zmíněny MK ČR, tak by stát musel oprávnění přiznat. 

Předs. R. Maxová – otevřela obecnou rozpravu, do které se přihlásili tito poslanci:

Posl.  D.  Váhalová –  konstatovala,  že  Ústředí  muslimských  obcí  existují  jako

náboženská organizace v ČR již 10 let (na podzim) a pak by si mohly požádat o

přiznání  zvláštních  práv  ale  nesplňují  podmínky,  jak  uvedla  paní  náměstkyně

Kalistová, takže se žádná výjimka v současnosti neuděluje a tudíž je  bezpředmětné

se tím zabývat.

Nám. K. Kalistová – potvrdila, že výjimka Ústředí nebude udělena, neboť nesplňují

podmínky pro přiznání zvláštních práv, jelikož nezveřejňují výroční zprávy.

Předs. R. Maxová – vznesla dotaz na zástupce MK ČR, zda je možné zpětně dodat

výroční zprávy? A dále jak je to s podpisy – zda musí být splněna registrace k církvi,

nebo stačí sebrat na ulici 10 tis. podpisů?

Nám. K. Kalistová – vysvětlila, že zákon uvádí, zveřeňování každoročně a podle

informace z odboru církví na MK ČR jí Ústředí nedodali ani na tento rok.  Je zde

možnost  udělení  výjimky až  za  deset  let  od  doby, kdyby nyní  začali  zveřejňovat

výroční zprávy. Co se týká podpisů, tak jsou potřeba podpisy lidí hlásící se k této

církvi.  Jako  další  nespněná  podmínka  je  mnohoženství,  to  náš  právní  řád

neumožńuje.
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Posl.  J.  Bartošek –  zmínil  bezpečnostní  riziko,  které  ukazuje  praxe v  zahraničí,

uvedl obavu z uznání islámu v ČR, které jen otázkou času.

Posl. J. Hnyková – uvedla, že požádá parlamentní institut aby provedl v této věci

srovnání s EU zeměmi

 

Nám. K. Kalistová – 2 stupňový systém, který je přísnější 2 kategorie církví, které

nedostáhnou  na  ta  zvláštní  práva,  diskuse  probíhá  o  počtu  věřících,  u  nás  jsou

pravidla stiktnější

Posl.  G.  Pecková  – zmínila projednávání praktik a povolování  praktik týkající  se

islámu v Radě Evropy, s kolegyní poslankyní Váhalovou -  budeme komisi informovat

o stanovisku RE a jakým směrem se Rada ubírá 

Posl. J. Hnyková – vznesla dotaz, zda je běžné v islámských zemích požádat o

registraci jiné např. Křesťanské církve

Posl.  H.  Langšádlová –  zmínila  zhoršující  situaci  křesťanů  se  v  celé  řadě

islámských zemích, příkladem je situace koptské církve v Egyptě

Řed. Šimánková – vysvětlila, že v islámských zemích se nejedná se o demokratické

režimy, ČR je demokratický stát a musí dodržovat listinu zákl. Práv a svobod

Posl. G. Pecková –  uvedla potřebu vybalancovat ochranu společnosti

Posl.  J.  Hnyková –  připojila  se  k  předřečníkům ohledně  ochrany  společnosti  a

zmínila zásadu přijmout pravidla té země kde chci žít

posl. J. Bartošek – informoval o zásahu policie v mešitě a upozornil na riziko šíření

islámu a stím spojené bezpečnostní ríziko. Zmínil zodpovědnost za ochrana občanů

naší země
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Předs. Maxová – poděkovala hostům za účast na dnešní schůzi a ukončila bod 3

dnešní  schůze.  Závěrem poslancům sdělila  nesouhlas  s  „Rozhodnutím ústavního

soudu  o  přidělení  střídavé  péče“  a   že  bude  žádat  paní  ministryni  Válkovou  a

předsedu soudcovské unie o vysvětlení postoje k tomuto rozhodnutí a o sdělení jaký

to bude mít dopat na praktikování práva.

   

Dále se do diskuse nikdo nepřihlásil, tak ukončila jednání 6. schůze.

/Schůze skončila 9:00 hod/ 

/zapsala Olga Jirků/

  Dana VÁHALOVÁ                                            Radka MAXOVÁ 

 ověřovatelka komise                    předsedkyně komise

7


	Parlament České republiky

